
در یک سال و نیم گذشته اخباری را می شنویم تحت عنوان تغییر سر در 
فلان دانشگاه از فارسی به پشتو، که اینها همان حرف های دروغ و پراکنده 
است. با توجه به وزارت اطلاعات فرهنگ، نظرتان در مورد آینده زبان 

فارسی در دوره حکومت طالبان چیست؟
همواره دو تبار بزرگ افغان ها، فارسی زبان ها و پشتو زبان ها هستند. فارسی زبانان هم که می  
ولایات  در  است.  فارسی  اینها  همه  ارتباطی  زبان  است.  تاجیک  و  هزاره  ازبک،  منظور  گوییم 
از  گویند.  می   سخن  فارسی  زبان  و  گویش  با   

ً
اکثرا حلمک،  تا  قندهار  از  افغانستان،  جنوبی 

گذشته این سنت در کشور جا افتاده است. در بسیاری مواقع هم سعی کرده اند که توازن را به 
گونه ای برقرار کنند تا برای گروه ها احساس خلأ به وجود نیاید.

پس پیش بینی شما این است که توازن حفظ می شود؟
 حفظ خواهد شد. موضوع جدیدی در افغانستان نیست، در طول این 

ً
بله، این توازن قطعا

سال ها بوده است.

با توجه به اینکه حکومت همیشه دست پشتون تبارها بوده است؟
پشتون ها همیشه در قدرت بوده اند، اما کارهای اداری و دیوانی همیشه در دست فارسی زبانان 
بوده است. هیچ گونه منازعه ای هم به گونه  ای که به جاهای باریک ختم شود وجود نداشته؛ 
که این مسأله به خاطر همین توازن است. درافغانستان کمتر پشتونی هست که فارسی نداند و 

درمیان فارسی زبانان کمتر کسی است که پشتو را بتواند تکلم کند.

نکته جالب ماجرا هم این است که شما خودتان به عنوان یک پشتون با ما 
صحبت می  کنید.

بله، ما احمدزی هستیم. بزرگان ما در بلخِ فارسی زبان، پشتو صحبت می کردند که این تعصب 
غ از زبان مان، باید در برابر دشمن واحدی که داریم متحد باشیم. اشتباهی  است. ما همه فار

پشتون ها همیشه 
در قدرت بوده اند، 

اما کارهای اداری و 
دیوانی همیشه در 

دست فارسی زبانان 
بوده است. 

هیچ گونه منازعه ای 
هم به گونه  ای که به 
جاهای باریک ختم 

شود وجود نداشته
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